## القدس في القرن التاسع عشر: الأوضاع الدينية والتعايش السلمي في أواخر الحكم العثماني

د. لطيف ياسين علي abdullatifyassin71@gmail.com مدرس اقدم في مدرسة الاصلاحين للكبار

د. نذير سعيد مصطفى الاستاذ المساعد جامعة عقرة للعلوم التطبيقية

الملخص

مدينة القدس واحدة من أهم المدن في العالم من حيث الأهمية الدينية، والتاريخية، والثقافية؛ وكانت ومازال محلاً للصراعات الدولية.

عندما حكمها الدولة العثمانية برزت فيها معالم التعايش السلمي، خاصة في القرن التاسع عشر، فأردنا دراسة هذا الجانب ببحث بعنوان (القدس في القرن التاسع عشرالأوضاع الدينية والتعايش السلمي في أواخر الحكم العثماني)، متكون من مقدمة ومبحثين، المبحث الأول: عن الخلفية التاريخية للقدس في القرن التاسع عشر، من خلال المطلب الأول: نبذة تاريخية عن القدس ومراحلها التأريخية، والمطلب الثاني: الأوضاع السياسية ومكانة القدس في النظام العثماني، والمطلب الثالث: الإصلاحات العثمانية (التنظيمات) وتأثيرها على المدينة.

واستخرج البحث بنتائج من أبرزها:

1- لم يتنعم اليهود والمسيحيين وغيرهم من الطوائف الا في ظل الامبراطورية الاسلامية وعلى رأسها الخلافة العثمانية.

2-أن مكانة تركيا التاريخية والجغرافية والسياسية لها أهميتها ومحوريتها ي في الصراع الدولي المعاصر، وليس من السهل تغيب تركيا على الساحة الدولية مع محاولات انحسار مكانتها وحضورها وأن القضية الفلسطينية متلازمة مع تركيا.

3-أن العثمانيين كانوا خير من دافع عن القدس وكانوا خير ملاذ للمسلمين وأهالي مدينة القدس.

4-نستطيع الاستفادة القصوى تلك الحقبة التاريخية من التعايش في هذه المدينة وإسقاطها على الواقع الحاضر بشكل من الاشكال.

الكلمات المفتاحية: القدس، الدولة العثمانية، القرن التاسع عشر، الأهمية الدينية، التعايش السلمي.

## Jerusalem in the Nineteenth Century: Religious Conditions and Peaceful Coexistence in the Late Ottoman Empire

Latif Yasin Ali abdullatifyassin71@gmail.com Senior Teacher at the Reform School for Adults

Nezir Said Mustafa Assistant Professor at Aqrah University of Applied Sciences

## **Abstract**

The city of Jerusalem is one of the most important cities in the world in terms of religious, historical, and cultural significance. It has been and continues to be a focal point of international conflicts. During the period when it was ruled by the Ottoman Empire, the city witnessed remarkable instances of peaceful coexistence, particularly in the 19th century. Therefore, we aimed to study this aspect through a research paper titled "Jerusalem in the 19th Century: Religious Conditions and Peaceful Coexistence in the Late Ottoman Era." The paper consists of an introduction and two main sections. The first section focuses on the historical background of Jerusalem in the 19th century, divided into three parts:

- 1. A historical overview of Jerusalem and its historical stages.
- 2. The political conditions and the status of Jerusalem within the Ottoman system.
- 3. The Ottoman reforms (Tanzimat) and their impact on the city.

The research yielded several key findings, including:

- 1. Jews, Christians, and other religious communities thrived only under the Islamic empires, particularly during the Ottoman Caliphate.
- 2. Turkey's historical, geographical, and political significance remains central in contemporary international conflicts. It is not easy to diminish Turkey's role on the global stage, despite attempts to reduce its influence and presence. The Palestinian cause is inherently linked to Turkey.
- 3. The Ottomans were the greatest defenders of Jerusalem and provided a safe haven for Muslims and the inhabitants of the city.

We can draw significant lessons from this historical period of coexistence in Jerusalem and apply them, in some form, to the present reality.

**Keywords**: Jerusalem, Ottoman Empire, 19th Century, Religious Significance, Peaceful Coexistence.